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Resume:
Det er ikke længere lovligt at opkræve moms på affaldsgebyrer for kommuner, herunder §60-selskaber. 
Det er besluttet i EU og Landsskatteretten har stadfæstet en afgørelse for et par danske kommuner. I 
Danmark har ventet en årrække på, at få det styresignal fra Skat, som har været nødvendigt for at 
ændre praksis og få at vide præcis hvilke konsekvenser dette får. 

Styresignalet er kommet og fremadrettet skal der ikke opkræves moms på renovationsydelser fra 2024. 
Dog må der opkræves moms på godkendte gebyrer (ejerkommunerne havde godkendt REFAs takster da 
styresignalet kom). Det vil sige fra 2025 skal vi ikke længere opkræve moms hos borgerne (men fortsat 
hos virksomheder) med mindre, at det besluttes at selskabsgøre området allerede fra 2025 -  
selskabsgøres de kommunale affaldsydelser, skal alle gebyrer indeholde moms. 

På sidste bestyrelsesmøde deltog Statsautoriserede revisor Peter Damsted, som orienterede om fordele 
og ulemper ved at selskabsgøre området fra 2025 i stedet for at vente til 2026, hvor området forventeligt 
skal selskabsgøres.

Sagsfremstilling:
Revisoren var ikke tydeligt for eller imod selskabsgørelse før lovgivningen var på plads, og siden er 
tvivlen ikke blevet mindre. Der er uklarheder om hvorvidt selskabsgørelsen afhjælper 
momsproblematikken, ligesom der er uklarheder om genbrugspladserne er en del af de kommunale 
affaldsydelser. Skulle det vise sig at lovgivningen kommer på plads primo 2025, vil det være muligt at 
selskabsgøre med tilbagevirkende kraft indtil den 30. juni samme år.

Indstilling:
Direktøren anbefaler bestyrelsen, at vente med at træffe beslutning til lovgivningen er endelig vedtaget.

Beslutning:

Punkt 165: Moms på kommunale affaldsydelser



Beslutning for Punkt 165: Moms på kommunale
affaldsydelser

Der blev orienteret om status efter årsmødet i Cirkulær.

Indstillingen godkendt.
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KVV
Vi har påbegyndt den årlige revision af Ovn 3, som er planlagt til at foregå i uge 21 til og med uge 23. I 
denne periode vil restaffald fra genbrugspladserne være omdirigeret til mellemdepot på Miljøcenter 
Hasselø.

Under revisionen vil der, ud over almindelig vedligeholdelse, være nogle større opgaver med 
hovedrenovering af GSA, ombygning af kulsilo for bedre dosering af kul og udskiftning af 40 m2 ovnloft. 

Miljøcentre
Lejekontrakten med Skydebanen på Gerringe ophører jf. nuværende lejekontrakt den 17. december 
2024. Da det ikke længere er foreneligt med driften, at have skydebanen liggende på anlægget, 
forlænges lejekontrakten ikke. 

Den nye lokalplan for Miljøcenter Gerringe er ude i høring. Som det også har været skrevet i pressen har 
der været lidt reaktioner i forhold til fyldhøjden på deponiet, hvor denne er sat ned til max. 25 m i stedet 
for max. 40 m.

På Miljøcenter Hasselø er der ved at blive monteret net over aflæsning af glas/metal-mellemoplaget. Der 
er store problemer med at råger taget glasset og prøver at flyve med det, hvorefter rågerne taber det på 
Travbanen. Forskellige andre skræmme tiltag har været afprøvet uden den store virkning.
Der bliver brugt meget tid på opsamling af glas i hestefoldene der ligger op til Miljøcenteret.

Vi har den 23. maj 2024 haft Arbejdstilsynet på besøg på Miljøcenter Hasselø. Tilsynet var et uanmeldt 
besøg i forhold til modtagelse af asbest på deponiet. De var tilfredse med vores modtageprocedure, hvor 
der ved aflæsning skal iføres overtræksdragt og maske, ligesom de også var tilfreds med skiltningen på 
aflæsningsstedet. Skiltning ved indvejning kunne godt gøres mere detaljeret – dette er igangsat.

Indsamlingsordningerne 
Alle indkøbte renovationsbiler vil i denne måned gennemgå 1–årige eftersyn på komprimatorskabe. 
Eftersynet gennemføres af dem, som har opbygget komprimatorskabet (JOAB) Der er ikke indgået 
serviceaftale på skabene.

De sidste grønne affaldsposer vil ankomme til REFA i løbet af uge 23. Hvorefter udkørslen påbegyndes. 
Der skal omdeles knapt 200 paller sække hvilket forventeligt tager 4-6 uger med ekstern vognmand.

Der har været afholdt møde med Lolland og Guldborgsund Kommuner. Her vendte vi sagerne som 
Lalandia sommerhusområde og Sundtoften (DOMEA) omkring den manglende aftale om opsætning af 
beholder.

Der er forsat driftsmæssige udfordringer med affaldssystemet Waste Hero.

Udrulning til boligselskaberne, institutioner og virksomheder er igangsat.
 
Der er stadig meget stor interesse for plastbeholderne (til erstatning for plastsækken). Pt er der tilmeldt 
ca. 4.900 adresser med beholder.

Der kigges ind i optimering af ruter for at skabe større effektivitet på indsamlingen. 

Der er indgået aftale med entreprenør til klargøring af plads for omklædningsfaciliteterne som skal flyttes 
fra Gerringe til Øster Toreby.

Der er indgået en aftale med UnoX med levering af dieseltank og AdBlue tank til pladsen i Øster Toreby 
således at bilerne kan tanke hjemme og der vil være en besparelse både på indkøb, kørsel men også 
driftstid.

Punkt 167: Driftsorientering



Genbrugspladserne
Overgået til sommerdrift – god aktivitet. 
Der kigges på ny skiltning på alle genbrugspladser – det er en stor omkostning, men nødvendig 
omkostning for at leve op til lovgivningen (KL piktogrammer).
Skiltning af tøjcontainer er ændret, så det tydeligt fremgår at der er to sorteringer – Tøj til direkte 
genbrug og Kasseret tekstiler.

Kommunikation
Det er stor fokus på programmet til Mades Folkemøde som afvikles den 30. maj – 1. juni på Engestofte 
Gods. REFA deltager med et bredt program, hvor der er nogle skoleforløb hvor der smørres madpakker 
sammen med 6. klasser og spiller skraldebingo, oplæg om fremtidens fødevarer & emballager, mad med 
mindre affald, debat om køkkenmaskiner, hvordan handler vi ind efter årstiderne og flere andre 
spændende punkter.

Der har været afholdt møde i Brugerpanelet hvor bl.a. indsamlingsordningerne, programmet til Madens 
Folemøde er blevet drøftet. 

Referat:



Beslutning for Punkt 167: Driftsorientering

Til efterretning.
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Årshjulet er opdateret med:

Den 04. oktober – temadag – program følger
Den 20. juni 2025 til bestyrelsesmøde - forslag til mødedato

Bilag:
Årshjul

Beslutning:

Punkt 168: Godkendelse af årshjul



Beslutning for Punkt 168: Godkendelse af årshjul

Godkendt.
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Resume:
Den 2. juni 2023 vedtog Folketinget Lovforslag 115, Lov om ændring af lov om miljøbeskyttelse, lov om 
varmeforsyning, lov om elforsyning og selskabsskatteloven (Ny organisering af 
affaldsforbrændingssektoren og konkurrenceudsættelse af forbrændingsegnet affald).

Et af lovens hovedpunkter er, at kommunalt ejede forbrændingsanlæg skal udskilles fra kommunerne og 
selskabsgøres i A/S eller ApS for at sikre gennemsigtighed og armslængde fra kommunerne. Med 
lovgivningen følger en række rammevilkår. De nye rammevilkår kan medvirke til, at anlæg, der ikke kan 
klare sig i konkurrencen, reducerer deres kapacitet eller lukker, og at der fremadrettet investeres mere 
hensigtsmæssigt i sektoren. Det vurderes, at bidrage til en mere effektiv sektor, hvor der i højere grad er 
ligevægt mellem forbrændingskapaciteten og de danske forbrændingsegnede mængder. Det vil ligeledes 
tilskynde til, at mængden af importeret affald, som i dag har et højere fossilt indhold end de danske 
forbrændingsegnede mængder, begrænses. Herigennem forventes CO2e-udledningerne fra sektoren at 
nedbringes.

Loven indeholder følgende hovedpunker:

Ændring af prisloft fra det nuværende prisloft, som beregnes på det anvendte brændsel, til et nyt prisloft 
hvor de billigste alternative VE-teknologier danner grundlag for prisloftet. Der stilles krav om udbud af 
kommunalt indsamlet forbrændingsegnet affald hvilket betyder, at det er markedet som sætter prisen og 
ikke længere hvile i sig selv-princippet.

Hjemmel til at fastsætte en pligt for affaldsforbrændingsanlæg, til at indberette oplysninger til brug for 
moniteringen med henblik på, at der kan følges op på udviklingen i kapaciteten og klimaplanens 
kapacitetsloft, der på aftaletidspunktet blev vurderet til 30% af det brændte affald i 2030 ift. 2020. 
Monitoreringen gennemføres årligt og foretages første gang i 2024 for at etablere en baseline i forhold til 
effekten af de ændrede rammevilkår for sektoren, som træder i kraft fra 2025.

Kommunerne kan stille garanti for forbrændingsanlæggenes lån, også når disse er selskabsgjort i A/S, 
samt at kommunal garantistillelse betinges af, at den gives på markedsvilkår. Kommunerne vil herefter 
blandt andet have mulighed for at videreføre eksisterende lån i KommuneKredit mod betaling af en 
markedskonform garantiprovision. 
Kommunerne skal have bestemmende indflydelse og eje mere end halvdelen af kapitalandelen.

Affaldsforbrændingsanlæg, som senest den 31. december 2024 har fået meddelt tilladelse til lukning af 
klima-, energi- og forsyningsminister, skal gennemføre lukningen senest 3 år efter tilladelsen er givet. 
Sådanne anlæg kræves ikke selskabsgjort.

Lovgivning:
Bilag: Lov om ændring af lov om miljøbeskyttelse, lov om varmeforsyning, lov om elforsyning og 
selskabsskatteloven

Sagsfremstilling:
Ejerkommunernes tekniske direktører giver en orientering om arbejde med loven og hvilken muligheder 
ejerne ser ind i.

Referat:

Punkt 169: Orientering fra ejerkommunerne vedrørende fremtiden for energiproduktion på affald



Beslutning for Punkt 169: Orientering fra
ejerkommunerne vedrørende fremtiden for
energiproduktion på affald

Drøftet og gennemgået.

De tekniske direktører vender tilbage med yderligere orientering i efteråret.
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Direktør Jens Bomann Christensen fra Brancheforeningen Cirkulær giver en orientering om, hvad der 
rører sig i affaldsbranchen i forhold til den politiske aftale ”Klimaplan for en grøn affaldssektor og cirkulær 
ønonomi” og især med fokus på affaldsenergi – hvor langt er vi nået? Selskabsgørelse af kommunale 
affaldsydelser, hvor lovgivningen lader vente på sig, samt producentansvarsordningen for 
emballageaffald – hvilken rolle får de kommunale selskaber.

Lovgivning: 
Bilag: Lov om ændring af lov om miljøbeskyttelse, lov om varmeforsyning, lov om elforsyning og 
selskabsskatteloven

Referat:

Punkt 170: Orientering fra Brancheforeningen Cirkulær



Beslutning for Punkt 170: Orientering fra
Brancheforeningen Cirkulær

Der blev givet en status i forhold til den politiske aftale, hvorefter bestyrelsen havde en
drøftelse.
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Referat:

Punkt 171: Eventuelt



Beslutning for Punkt 171: Eventuelt

Intet.
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Punkt 172: Underskriftsark


